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Zprávy obce Žabčice 2/2021 . říjen 2021 . 71

Vážení spoluobčané,  
náš život byl v posledních dvou letech poznamenán epidemií pandemie 
COVID-19. Myslím, doufám a pevně věřím, že už máme nejhorší za sebou 
a díky proočkovanosti a také promořenosti obyvatel už budeme mít snad 
normální život bez toho, že se tato nemoc s těžkým průběhem dotkne něko-
ho blízkého.
 V letošním roce už opět začínají kulturní akce. V srpnu stárci se Sokolem 
Žabčice uspořádali krásné hody, začínají i naše pravidelná divadelní představe-
ní. Opět se chystáme postavit kluziště, na kterém jsme si v loňském roce vůbec 
nezabruslili. V loňském roce jsme po 20 letech poprvé neuspořádali Rozsvícení 
vánočního stromu se sbírkou pro Dětskou nemocnici Brno, tak se nám to snad 
podaří v roce letošním. 
 V průběhu léta se nám podařilo kompletně dokončit „Multifunkční dům” 
na ulici Nádražní.  Jednalo se o poměrně velkou a finančně náročnou stav-
bu. Po zbourání staré pošty a zdravotního střediska, které původně sloužilo 

Slovo starosty
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až do června 1992 jako jesle, jsme v loňském roce postavili a následně i zkolau-
dovali I. etapu stavby, ve které jsou zbrusu nové ordinace dětského a praktického 
lékaře, pošta a kancelář finančních služeb. V letošním roce jsme dokončili i eta-
pu II.  Je zde nové kadeřnictví, provoz rehabilitační sestry a obchod se smíšeným 
zbožím.  Myslím, že se nám podařilo zajistit opravdu dobrého nájemce. Nabízí 
v obchůdku spoustu zboží, pro které by občané museli do Židlochovic nebo 
do Brna. Postavením tohoto multifunkčního celku jsme podle mého názoru na-
šim občanům zajistili nebo zkvalitnili další služby, které obec nutně potřebovala.
 Obec spolupracuje se Správou železnic na vybudování bezbariérového pod-
chodu. Tato stavba přinese v následujícím období mnoho problémů, ale snad 
bude výsledek pozitivní. V tuto chvíli se pracuje na překládce vodovodu a kana-
lizace. Rada schválila na svém posledním zasedání dvě usnesení:

1. Rada obce schvaluje Smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení služebnosti 
E 617-S-3562/2021 uzavřenou mezi Obcí Žabčice – Vodovody a kanaliza-
ce Židlochovicko, dobrovolný svazek obcí a Správou železnic, státní orga-
nizace. Předmětem smlouvy bude zřízení služebnosti v souvislosti s výstav-
bou „Zřízení bezbariérového přístupu na nástupiště v zastávce Žabčice” 
– přeložka vodovodu a kanalizace.

2. Rada obce schvaluje Záměr pronajmout část pozemků dle Smlouvy budoucí 
nájemní č. E 617-S 3565/2021 mezi Obcí Žabčice a Správou železnic, stát-
ní organizace. Předmětem smlouvy bude nájem části pozemku p.č. 1146/1 
o předpokládané výměře 88 m2 a 1319/31 26 m2, vše v k.ú. Žabčice, v sou-
vislosti s výstavbou „Zřízení bezbariérového přístupu na nástupiště v za-
stávce Žabčice”.

 Rada obce Žabčice rozhodla o vybudování nového dětského hřiště v parku 
u sýpky. Stávající dětské hřiště je dnes již na pokraji životnosti. Rada rozhodla, 
že v zimních měsících bude staré dětské hřiště odstraněno a za 427 000,- Kč 
bude postaveno zcela nové, které bude sloužit stejně dobře a stejně dlouho jako 
to původní. V obci máme celkem pět dětských hřišť rovnoměrně rozložených 
po obci tak, aby to k nim neměly maminky s dětmi daleko. 

Slovo starosty - pokračování
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 Pokračujeme v přípravě prodloužení ulic Pomezní a Tichá, kde po vybu-
dování plynu, vodovodního a kanalizačního řadu a rozvodu elektřiny se v tuto 
chvíli buduje nová silnice.  
 Jak jsem vás již informoval, Obec Žabčice se rozhodla podpořit Sokol Žabči-
ce v úsilí vybudovat nové fotbalové kabiny, protože staré jsou zcela nevyhovující. 
Sokol Žabčice se snaží pracovat jak s dospělými, tak především s dětmi, které si 
nové zázemí vedle dvou krásných hřišť zaslouží. Také se stavbou nové Sokolov-
ny obec finančně pomůže. Podle informací, které mám od vedení Sokola Žabči-
ce k dispozici, se tato stavba také připravuje, ale bude zahájena o něco později. 
Bez pomoci obce by tyto stavby nemohly být realizovány. Obec je připravena 
tyto stavby podpořit mnoha desítkami milionů korun. Jde však o nezbytnou 
a prospěšnou investici.
 Před Multifunkčním domem plánujeme umístit Z BOX Zásilkovny, aby 
si občané mohli vyzvednout své zásilky během celého dne včetně sobot a nedělí.
 Na starém hřbitově jsme museli zbourat starou nefunkční místnost, ze které 
v důsledku poškozené střechy zatékalo do sousední garáže. Také na novém hřbi-
tově jsme provedli výmalbu smuteční síně a dalších prostor včetně venkovních 
nátěrů.
 Zastupitelstvo obce schválilo změnu č. 1 stávajícího územního plánu. Týká 
se budování vysokorychlostní železniční trati, která bude křížit náš katastr 
v blízkosti skládky odpadu a pískovny tak, aby byl náš územní plán v souladu 
se Zásadami územního rozvoje JMK a současně nám umožnil dokončit posled-
ní etapu stavby skládky odpadu. V rámci budování nové železniční tratě bude 
přeložena i silnice II. třídy na Pohořelice, kterou bude nová železniční trať kří-
žit. Pro vaši představu - železnice povede z Hrušovan u Brna, přes unkovickou 
pískovnu v místě, kde je dnes polní hnojiště ŠZP u silnice na Pohořelice, dále 
potom přes pískovnu fa. ZEPIKO směrem na Vranovice, těsně kolem hřbitova 
ve Vranovicích. Stavba by měla být zahájena přibližně do 6 let. 
 Obec připravuje nový územní plán obce, tady bych vás chtěl požádat o spo-
lupráci. Do konce roku můžete na obecní úřad podávat své návrhy a nápady na 
využití pozemků. Celý proces bude trvat nejméně dva roky a veřejnost se k no-
vému územnímu plánu bude moci průběžně vyjadřovat.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Vizualizace nového dětského hřiště u sýpky v parku 
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Společně s mariánským a babím létem jsme zahájili nový školní rok i v naší 
Mateřské škole o počtu 80 dětí ve čtyřech třídách, sedmi pedagogických pra-
covnic s možností jednoho asistenta pedagoga, které je v jednání s příslušnými 
institucemi. 
 Děti si plnými doušky užívají pobyt na školní zahradě, již v listopadu je pří-
mo v MŠ připraveno divadelní představení „Kocourek Modroočko” divadla 
Špílberg z Brna. 
 Třída Myšek navštívila ŠZP v Žabčicích, kde se seznámila se zvířaty, které 
zde chovají, třída Medvídků navštěvuje v domluvených intervalech knihovnu 
Jiřího Mahena v Brně. 
 Naše MŠ je zapojena do projektu „Celé Česko čte dětem” a „Zdraví dětem”, 
kde se seznamují se zdravým způsobem života. Od října začíná pro přihlášené 
děti kroužek tance Zumby. Jsou připraveny ESS – edukativně stimulační sku-
pinky pro budoucí prvňáky, v rámci přípravy dětí na přechod do Základní školy. 
Další připravené aktivity budou probíhat v závislosti na epidemiologické situaci 
v naší zemi. Věříme, že bude příznivější než ve školním roce minulém. Přejeme 
všem stálé zdraví, pohodu a hodně sil při překonávání překážek, které nám život 
neplánovaně staví do cesty.

Za kolektiv zaměstnanců MŠ Žabčice
Dana Mrázková

zástupce ředitele školy MŠ

Vzhledem k tomu, že každý občan musí dát souhlas se zpracováním osobních 
údajů, bylo nutné obnovit přihlášení. Ten, kdo odpověděl na SMS starosty, byl 
automaticky registrován. Ten, kdo tak neučinil, se může registrovat zasláním 
SMS na číslo 547 231 602 ve tvaru:

RegistrujmezeraJménomezeraPříjmenímezeraZabcicemezeraČíslo popisné

Příklad: RegistrujmezeraJanmezeraNovákmezeraZabcicemezera650

Zasláním registrační SMS dáváte souhlas se zpracováním Vašich osobních 
údajů za účelem informování o činnosti obce a jejich orgánů prostřednic-
tvím služby SMS InfoKanál.
Registrace lze zrušit zasláním SMS ve tvaru: Odregistruj na 547 231 602

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Od 1. října 2021 má farnost Přísnotice – Žabčice nového duchovního správce 
P. Mgr. et Bc. Jaroslava Trávníčka. Současně je ustanoven farářem pro Římsko-
katolickou farnost Blučina a Měnín.
  Žádá proto farníky, aby při objednávce církevního pohřbu nejdříve sjednali 
termín s ním, potom teprve s pohřební službou.

Kontaktní místo: 
Římskokatolická farnost Blučina
Komenského 20, 664 56 Blučina

mobil: 777 259 336 

 V této souvislosti bychom chtěli požádat občany, kteří potřebují vykopat hrob, 
aby si toto kopání objednali s ostatními službami přímo u pohřební služby Nostalgie.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Informace obce pomocí SMS

Objednávky církevního obřadu – pohřbu
POZOR ZMĚNA od října 2021!!! 

Ze života Mateřské školy Žabčice



- 8 - - 9 -

 Od 17. 5. 2021 jsme pravidelně žáky testovali, aby se zamezilo šíření one-
mocnění Covid–19. Přes počáteční rozpaky testování probíhalo v klidu. Za ce-
lou dobu jsme nezaznamenali u žádného dítěte ani dospělého pozitivitu.
 Od září jsme navázali na Šablony II. a zahájili projekt Šablony III. většinou 
zaměřený na doučovací kroužky – převážně probíhaly online, a taky činnost 
školního asistenta, který byl ve třídě hodně početné – v 1. třídě.
 Příměstský tábor z Projektu Příměstské tábory ORP Židlochovice se nemohl 
uskutečnit o jarních prázdninách, ale o letních prázdninách jsme otevřeli 2 pří-
městské tábory, o které byl velký zájem. Po jejich vyhlášení byly hned 1. den 
obsazeny.

Práce školního psychologa na ZŠ Žabčice v loňském školním roce 
Ve školním roce 2020/21 působil školní psycholog v ZŠ a MŠ Žabčice jeden 
den v týdnu. V tomto školním roce pokračovala v práci Mgr. Petra Kadlecová. 
Další činnost školní psycholožky se odvíjela dle potřeb učitelů ve třídách, rodičů 
a žáků školy. Činnost během celého roku byla poznamenána pandemickou si-
tuací – větší rozsah práce tak směřoval k žákům v 1. a 2. třídě, kteří byli nejdéle 
vzdělávání v prezenční formě výuky.
 V první třídě byla na doporučení třídní učitelky navázána spolupráce se zá-
konnými zástupci žáka, který na počátku roku jevil známky nižší připravenosti 
na školní práci. Vzhledem k tomu, že se jednalo o žáka, u něhož byl realizovaný 
odklad školní docházky, bylo rodičům doporučeno kompletní psychologické 
a speciálně pedagogické vyšetření. S několika dětmi bylo po domluvě s rodi-
či realizováno individuální vyšetření zaměřené na rizika rozvoje poruch uče-
ní, ro dičům byly následně sděleny výsledky a poskytnuty metodické materiály 
na rozvoj oslabených schopností a dovedností, s jednou žákyní pokračovala in-
dividuální spolupráce zaměřená na rozvoj matematických dovedností. 
 Ve druhé třídě pokračovala spolupráce z předchozího roku – některým žá-
kům bylo doporučeno vyšetření v pedagogicko – psychologické poradně z důvo-
dů rozvoje specifických poruch učení. Se dvěma žáky pracovala pak psycholož-
ka individuálně, se 4 dětmi pracovala v rámci předmětu speciální pedagogické 
péče. 
 Ve třetí třídě probíhala pravidelná spolupráce s třídní učitelkou a asistentkou 
pedagoga, s nimiž byly konzultovány potíže některých žáků a nastavení podpůr-
ných opatření na základě doporučení z PPP.  

Prázdniny nějak rychle uběhly a my jsme 1. září zasedli do školních lavic v počtu 
104 dětí, 13 pedagogických a 5 provozních pracovníků. 
 Od září máme nového pana školníka – p. Radka Nejedlíka. Pan školník Pavel 
Procházka, který na naší škole působil dlouhé roky, odešel na zasloužený od-
počinek a my mu za jeho práci moc děkujeme. Nicméně naše spolupráce s ním 
nekončí, bude docházet dál, povede odpolední kroužky florbalu. 
 Od letošního září máme novou speciální pedagožku paní Radmilu Doležalo-
vou, která celou dobu pracovala v poradnách a ve speciálně pedagogických cen-
trech. Během dopoledne je ve třídě, kde máme hodně dětí s přiznaným podpůr-
ným opatřením, a věnuje se jim spolu s asistentkou při výuce a vede i 10 ho din 
předmětu speciálně pedagogické péče. 
 Loňský rok byl pro nás všechny, co se týče výuky, velice náročný. Situace 
okolo Covid-19 totálně změnila klasický školní rok, na který jsme byli roky 
předtím zvyklí. Škola obdržela dotaci na vzdálenou výuku – pořídili jsme další 
iPady a připravili notebooky, které jsme měli ve škole volně k zapůjčení.

Přehled provozu školy ve školním roce 2020/2021:

 14. 10. - 16. 11. 2020 celý 1. stupeň distanční výuka

 18. - 27. 11. 2020 běžná výuka pro 1. a 2. třídu, 3. - 5. třída distanční

 30. 11. - 18. 12. 2020 běžná výuka pro celý 1. stupeň

 4. 1. - 26. 2. 2021 běžná výuka pro 1. a 2. třídu, 3. - 5. třída distanční

 1. 3.- 10. 4. 2021 celý 1. stupeň distanční výuka

 12. 4. - 14. 5. 2021 rotační výuka po týdnu (1., 4., 5. třída a 2., 3. třída)

 17. 5. – 30. 6. 2021 běžná výuka pro celý 1. stupeň

 I když výuka byla poznamenaná distančním vzděláváním, tak úroveň vědo-
mostí dětí je dobrá. Velké díky patří rodičům, kteří nám k tomu pomohli, proto-
že obzvláště nejmladší ročníky potřebovaly na domácí učení dohlédnout. Další 
školní rok bude ještě více zaměřen na opakování a procvičování učiva minulého 
školního roku.

Ze života Základní školy Žabčice
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 V době trvání karantény a distanční výuky byla psycholožka žákům, rodi-
čům i učitelům k dispozici ke konzultacím prostřednictvím emailu. Z důvodů 
mimořádných opatření je nevyužil nikdo. Obrátili se na ni pouze rodiče, kterým 
bylo doporučeno vyšetření dítěte v PPP nebo SPC. 
 Pro MŠ zpracovala informativní dopis k zápisu k povinné školní docházce, 
znaky školní zralosti/nezralosti, postup při žádosti o odklad školní docházky. 
Tyto informace pak byly předány rodičům, spolu s náměty na rozvoj zrakového 
a sluchového vnímání a předmatematických představ.

Třídy ve školním roce 2021/2022
 Počet
Třída žáků Třídní učitelka Asistent pedagoga 
1. 16 Mgr. Beata Forbergerová Lenka Šmoldasová
2. 28 Mgr. Michaela Kouřilová Ivana Zajícová 
3. 22 Mgr. Kateřina Maňák Svobodová Lenka Zourek Šuléřová, DiS. 
4. 18 Mgr. Hana Flajšingerová Mgr. Hana Kudličková 
5. 20 Mgr. Markéta Uhlířová  Mgr. Ilona Surá

ŠD 60 Lenka Zourek Šuléřová, DiS. 
  Ivana Zajícová

Učitelka  Mgr. Martina Mašterová
     Mgr. Markéta Tarczewska, Ph.D.
Školní speciální pedagog Mgr. Petra Kadlecová
Školní psycholog Mgr. Petra Kadlecová
 
Školník  Radek Nejedlík 
Vedoucí ŠJ  Jaroslava Kopřivová 
Kuchařka  Marcela Nováková 
Úklid   Jitka Mžíčková 
Pomocná síla ŠJ Iva Hrubá

 

 Ve čtvrté třídě bylo realizováno několik skupinových aktivit s celou třídou.  
Jejich zaměřením byla sociometrie vztahů mezi žáky, sdělení výsledků sociome-
trie a následně posílení kladných vrstevnických vazeb. Dále školní psycholožka 
pravidelně dle potřeby konzultovala s třídní učitelkou a asistentkou pedagoga 
přístup k některým žákům se specifickými vzdělávacími potřebami v chování 
i učení. 
 V páté třídě proběhla jen jedna skupinová aktivita s celou třídou – na počát-
ku školního roku, delší spolupráce nebyla v tomto roce vyžadována ani ze strany 
pedagogů, rodičů nebo žáků.
 S několika žáky 1. – 5. třídy vedla školní psycholožka individuální konzulta-
ce. Na počátku vždy byla spolupráce domluvena se zákonnými zástupci, větši-
nou proběhlo několik konzultací, po kterých bylo pravidelné setkávání ukonče-
no.
 Pod vedením školní psycholožky proběhlo také jedno skupinové setkání asi-
stentů pedagoga, kteří působí v 1., 2., 3., 4. a 5. třídě a MŠ. Setkání mělo cha-
rakter sdílení zkušeností z práce asistentů a vysvětlení některých specifických 
oblastí žáků, kterým byl asistent přidělen.
 Individuální konzultace s rodiči probíhaly na základě předchozí domlu-
vy. Některé navrhli pedagogové školy, některé byly iniciovány z potřeb rodičů. 
Tematicky byly zaměřeny zejména na vzdělávací potřeby dětí, školní zralost, 
emoční potřeby dětí, specifickou rodinnou situaci, problémy v chování, problé-
my v distanční výuce aj.
 Školní psycholožka spolupracovala také s pedagogy mateřské školy. Zde byla 
na pozorování ve třídě, když si to vyžádaly učitelky z důvodů specifického cho-
vání nebo prožívání dětí v kolektivu. Zvláštnosti chování dětí s učitelkami kon-
zultovala v obecné rovině. 
 V lednu proběhla u některých dětí v MŠ depistáž dovedností, které před-
stavují připravenost pro zahájení povinné školní docházky. Výsledky byly kon-
zultovány s rodiči a s jejich souhlasem i pedagogy v MŠ. Cílem bylo zhodnotit 
úroveň připravenosti dětí – doporučení odkladu školní docházky, nastavení in-
dividuálního vzdělávání, nabídnutí materiálů k rozvoji sledovaných dovedností. 
 Školní psycholožka spolupracovala s dalšími institucemi jako je OSPOD 
a PPP tím, že se účastnila společných jednání, nebo poskytla těmto institucím 
informace o chování dítěte na půdě školy (formou písemných zpráv či konzulta-
cí). Školní psycholožka se účastnila jednání výchovných komisí.
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Organizace školního roku
Zahájení:   Středa 1. září 2021

Podzimní prázdniny:  Středa 27. října – pátek 29. října 2021

Vánoční prázdniny:  Čtvrtek 23. prosince 2021 – neděle 2. ledna 2022

Ukončení vyučování   Pondělí 31. ledna 2022
v prvním pololetí: 

Pololetní prázdniny:  Pátek 4. února 2022

Jarní prázdniny:  Pondělí 7. března – pátek 11. března 2022

Velikonoční prázdniny: Čtvrtek 14. dubna 2022

Ukončení vyučování  Čtvrtek 30. června 2022
ve druhém pololetí:

Hlavní prázdniny:  Pátek 1. července – středa 31. srpna 2022

Zahájení školního vyučování Čtvrtek 1. září 2022
2022/2023:

Zápis do první třídy:  Pondělí  4. 4. 2022

Nabídka zájmových útvarů

Nabídka kroužků v rámci školní družiny

Přeji všem dětem, žákům i zaměstnancům úspěšný, a hlavně klidný školní rok.

Mgr. Kateřina Maňák Svobodová
ředitelka ZŠ a MŠ Žabčice

Činnost našeho sboru ovlivnila koronavirová krize. Poslední vystoupení před 
druhou vlnou jsme měli na hodech v Přísnoticích 27. září 2020. Během násle-
dujících osmi měsíců jsme neměli žádné vystoupení ani zkoušky, které jsme ob-
novili 10. června 2021.
 Na pozvání OÚ Unkovice jsme zazpívali v neděli 4. července 2021 ve 14:00 
na slavnostním otevření nového kulturního domu v Unkovicích.
 V neděli dne 9. srpna 2021 jsme za sokolovnou zazpívali na tradičních Vav-
řineckých hodech v Žabčicích.
 Na pozvání Mužského sboru z Lanžhota jsme se zúčastnili předhodového 
zpívání v Lanžhotě. Kromě nás zde vystupovaly sbory z Vacenovic, Moravské 
Nové Vsi, Hrušek, mužský a ženský sbor z Lanžhota a spousta sólistů.
 Naší poslední akcí v tomto období bylo vystoupení na hodech v Přísnoticích 
v neděli 27. září 2021. Toto vystoupení pro nás bylo velmi zajímavé, protože prá-
vě zde jsme měli před 15 lety svoji premiéru – první veřejné vystoupení, a letos 
vystupujeme veřejně již po dvěstěpadesáté. Za tu dobu se ve sboru vystřídalo 
23 členů. V současné době je nás patnáct.
 Pokud to situace dovolí, tak bychom chtěli ještě v letošním roce uspořádat 
Svatomartinské zpívání, které by se mělo konat v sobotu 13. listopadu 2021. 
Všichni jste srdečně zváni.

Ing. Zbyněk Kroupa
mužácký sbor Šatavan

Mužácký sbor Šatavan
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rádi přivítáme 21. ledna 2022 na tradičním Mysliveckém plese. Pevně věříme, 
že nám doba plánované akce dovolí.

Letošní rok začal, tak jak loňský skončil, a to pandemií COVID-19. Ale ani tato 
ponurá doba nemůže myslivce odradit od celoroční péče o přírodu a zvěř. Usi-
lovnou prací převážné většiny našich členů se snažíme zvelebovat naši honitbu, 
jak jen to je v našich silách a možnostech. V průběhu jara jsme vylepšili oplo-
cenky u Páralova vinohradu a v lokalitě Zahrádky, převážně dubem, habrem, 
jilmem a vrbami. Dále jsme vrby a topoly vysázeli v místě „Starého hřiště”. V ce-
lém revíru MS Žabčice-Unkovice jsme provedli úklid, černými skládkami a od-
padky jsme naplnili několik traktorových vleček. Pro mysliveckou praxi byla 
políčka, která necháváme jako krytinu a potravu pro zvěř, osázena topinambu-
rem a oseta kukuřicí. 
 Z kulturních akcí proběhly dva závody v brokové střelbě, a to tradiční Me-
moriál Jaroslava Šťastného v červnu a na přelomu července a srpna Hodový roz-
střel. Obě akce byly jak sportovními střelci, tak i laickou veřejností, hodnoceny 
na vysoké úrovni. Letos se nám bohužel nepodařilo uspořádat žádnou akci pro 
děti, což se pokusíme v roce 2022 napravit. Letošní Poslední leč se tentokrát 
uskuteční v sobotu 11. prosince v sousedních Unkovicích v jejich novém Kul-
turním domě, těšíme se na setkání s vámi. V Lidovém domě v Žabčicích Vás 

Unkovice – kulturní dům

Myslivecké sdružení Žabčice - Unkovice
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Činnost klubu byla i nadále ovlivněna, stejně jako celá společnost, vládními 
opatřeními v boji proti epidemii Covid-19. Kulturní a společenské akce byly 
omezeny téměř všechny, a to samozřejmě ovlivnilo i dění v našem klubu. Pravi-
delné akce, které každoročně pořádáme, byly výrazně narušeny. Jednou z nich 
byly oblíbené a rybáři z okolí vyhledávané závody v lovu pstruhů, které jsme 
nemohli uspořádat. Naštěstí se nám již na začátku roku podařilo nakoupit a vy-
sadit do jezírka osádku 131 kg pstruhů, a tak se mohli zájemci o tento způsob 
lovu z našeho klubu, obce i okolí věnovat této disciplíně až do jarních měsíců. 
 I další závody a akce byly poznamenány proticovidovými omezeními. 
V květnu se nám přesto podařilo uspořádat závody na rybníku, i když s ome-
zeným počtem soutěžících, ale pro milovníky rybaření to byl bezesporu velmi 
pěkný zážitek. Před závody jsme vysadili 400 kg kaprů o průměrné hmotnosti 
téměř tří kilogramů. Vlastního závodu se zúčastnilo 90 závodníků a ulovilo se 
50 ks ryb. Rovněž tradiční závody v červnu a srpnu jsme uspořádali za dodržení 
všech hygienických opatření. V červnu jsme vysadili do jezírka také 400 kg kap-
rů. Závodu se zúčastnilo 80 závodníků a ulovilo se 68 kaprů. V srpnu jsme rybí 
osádku v jezírku doplnili o dalších 350 kg kaprů o průměrné hmotnosti 3,4 kg. 
Závodu se zúčastnilo 87 soutěžících a ulovilo se 58 kaprů a 2 amuři. Z ohlasů 
všech, kteří se našich závodů účastnili, byl patrná spokojenost a nadšení. 
 Ostatní akce, ať už pálení čarodějnic nebo letní noci, které jsme v minulých 
letech pořádali anebo se na nich podíleli, jsme vzhledem k již zmíněným důvo-
dům nemohli uskutečnit. Přesto jsme se v rámci všech omezení snažili o maxi-
mum, a to se nám bezesporu podařilo. Péči o ryby a revíry jsme nezanedbávali, 
a především starším členům klubu patří poděkování za odvedenou práci. Ryby 
jsme pravidelně přikrmovali a připravovali je tak na zdárné přežití zimních mě-
síců. 
 Chtěl bych poděkovat všem aktivním členům klubu za odvedenou práci 
ve prospěch klubu a obce a poděkovat i za podporu našeho klubu ze strany obce 
a pana starosty.  
 Doufáme, že dojde ke zlepšení situace v boji s Covid-19, a my budeme moci 
v dalším období uspořádat akcí daleko víc a bez omezení. O tom bychom vás 
samozřejmě včas informovali.

za Klub přátel vody Žabčice  
Ing. František Sodomka

 Pro lov a zazvěření jsme zakoupili a odchovali 1 500 ks bažantích kuřat. Sna-
ha o podporu divokého chovu se, i když velmi pomalu, začíná vyplácet a setká-
váme se více s divokou populací bažanta obecného. Co se týče lovu samotného, 
pokračujeme odlovem srnčí zvěře, a to zvěře holé. Sezóna společných honů na 
drobnou zvěř bude zahájena dne 30. října, následují termíny 13. a 27. listopa-
du a 11. prosince. Lokality, kde budou probíhat lovy, budou na přístupových 
místech označeny. Prosíme veřejnost, aby se v avizovaných termínech pokusila 
omezit pohyb do těchto lokalit, aby nedošlo ke zbytečným problémům. 
 Bohužel musím promluvit i o nepříjemných věcech, které nás trápí. Podoba 
krajiny kolem nás je výsledkem dlouhodobé činnosti našich předků. Je velice 
smutné, že současné hospodaření některých zemědělských subjektů přináší kra-
jině tak drastické změny. Při pohledu směrem doprava při cestě ze Žabčic do 
Pohořelic mě napadá slovní spojení „měsíční krajina”, ztráta sadů, vinic a in-
tenzivní zemědělství bez meziplodin. Tím dochází i ke změnám návyků zvěře 
a stále se množícím střetům zvěře s auty na trase Žabčice-Pohořelice.  Pokud 
se k tomu přidá navyšující se intenzita lidského tlaku, tak se pro myslivce začí-
ná stávat řešení problému nemožným. Několikanásobné apelování na majitele 
psích miláčků se ve většině případů naprosto minulo účinkem. Arogance někte-
rých nezná mezí. Být majitelem psa znamená za něj mít i odpovědnost, a ne vy-
pustit psa na volno naprosto bez vlivu vůdce, ať si běhá, kde chce a až si usmyslí, 
tak se vrátí. Někteří „pejskaři” jsou tak sobečtí, že se jim nechce po cestách, tak 
si to zkrátí prostředkem pole. Za největší sobce považuji ty, kteří dokážou venčit 
psy v nočních hodinách. Ptám se, kdy a kde má mít zvěř klid? Možná by stačilo, 
kdyby každý ubral ze svého ega a začal brát přírodu jako naše národní bohatství 
a součást života.
 S pozdravem Myslivosti zdar

Za MS Žabčice-Unkovice
Petr Ludín ml.

hospodář Mysliveckého sdružení Žabčice-Unkovice

Klub přátel vody
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Konec druhého roku covidu se blíží a život se začíná, doufejme, vracet do sta-
rých kolejí. Bohužel jsme ani v letošním roce nemohli uspořádat taneční soutěž 
pro mladé hasiče, která bývá koncem března. Soutěží pro děti bylo na jaře vzhle-
dem ke covidové situaci také ještě pomálu, nicméně všechno si to vynahrazuje-
me teď v podzimních měsících. 
 V červnu jsme se se třemi družstvy zúčastnili prvního kola postupových 
závodů v Újezdu u Rosic, odkud jsme pokračovali na okresní kolo do Březi-
ny u Tišnova. Mladší i starší žáci se zde umístili na krásném 3. místě. Odtud 
všechna naše družstva postoupila na přebor Moravské hasičské jednoty, který 
se konal 11. 9. tradičně v Brně na stadionu VUT. Zde jsme byli obzvláště úspěš-
ní. Družstva starších žáků se umístila na 6. a 7. místě z celkového počtu 17 druž-
stev. Mladším žákům se na této soutěži velice dařilo. Nejenom že celou soutěž 
z celkového počtu sedmnácti zúčastněných družstev vyhráli. Byli také oceněni 
za nejrychlejší štafetu 4 x 60 m. Svým prvenstvím si zajistili postup na Mistrov-
ství české a moravské hasičské jednoty, které se bude konat 16. října. 25. září 
jsme se zúčastnili sportovního dne v Přerově. Byla to pro nás nová soutěž, kde 
mohl soutěžit každý sám za sebe, nebo v teamech, a děti tak mohly získat me-
daili až v devíti disciplínách. Také se tak stalo. Natálie Urbánková získala medaili 
za 1. místo v běhu na 400 m, Jakub Komínek vybojoval 2. místo v jízdě zručnosti 
a 3. místo v hodu granátem. Družstvo starších chlapců získalo dvě zlaté a jed-
nu stříbrnou medaili za fotbálek, vybíjenou a přetahovanou. Soutěže se celkem 
zú častnilo 200 dětí. V listopadu nás také čeká každoroční branný závod, kde 
děti ve skupinkách běhají vyznačenou tratí a plní na stanovištích různé úkoly, od 
střílení ze vzduchovky, přes poznávání hasičských značek až po základy první 
pomoci. Naši aktivitu s dětmi každoročně zakončujeme halovou soutěží, která 
nese název Soptík.  Ani letos tomu nebude jinak a naše děti pojedou ukázat své 
dovednosti 27. listopadu do Zastávky u Brna. 
 V září jsme pro veliký zájem o kroužek mladých hasičů otevřeli nové druž-
stvo těch nejmladších.  Kapacity družstva byly ihned vyčerpány. 
 Mimo pravidelné schůzky, trénování a přípravy na soutěže, jsme připravi-
li pro děti již tradiční letní tábor. Letos se konal v termínu 10. – 17. červen-
ce. Základnu jsme měli jako v loňském roce v Lančovské zátoce u Vranovské 
přehrady. Tento rok se kemp odehrával pod taktovkou hry Jumanji. Stejně jako 

Přestože byly zimní a jarní měsíce tohoto roku vzhledem ke Covid-19 celkem 
složité, podařilo se nám alespoň v těch letních uspořádat dva zájezdy.
 Mimo tyto zájezdy proběhla členská schůze, na které rezignoval pan Jaro-
slav Kozel na funkci předsedy. Novým předsedou žabčických zahradkářů je pan 
Ing. Pavel Závodský. Děkujeme panu Kozlovi za odvedenou práci. Dále jsme 
rozhodli o zrušení letošní výstavy ovoce a květin. Navíc není jisté, zda budeme 
tuto výstavu v dalších letech pořádat. Termín výstavy jednak koliduje s vinobra-
ním a většina aktivních členů nezvládá její přípravu časově, o zrušení výstavy 
se uvažuje ovšem také vzhledem k nízkému zájmu veřejnosti o ni.  
 Jedním, lze říci, že už pravidelným, zájezdem konaným v srpnu je zájezd 
do Kyjova, kde se konala Galerie rulandských vín v ČR, 15. ročník soutěže vín 
burgundských odrůd (RB, RŠ, RM a Ch). Tentokrát se organizátorům – Ce-
chu kyjovských vinařů podařilo zajistit 423 vzorků rulandských vín z celé České 
republiky a několik ze Slovenska. Akce se setkala s absolutním nezájmem jak 
žabčických zahrádkářů, tak i ze strany ostatních, v minulosti pravidelných ná-
vštěvníků.
 Salón vín ve Valticích jsme letos navštívili až v září. K okoštování bylo 69 vín 
bílých, 27 vín červených, 2 vína šumivá a 2 vína růžová. Z bílých odrůd v letoš-
ním ročníku nejvíce uspěly Ryzlink rýnský (13 vz.), Ryzlink vlašský (11 vz.), 
Veltlínské zelené a Chardonnay (7 vz.), Rulandské bílé (6 vz.) a Tramín červený 
(5 vz.). Z modrých odrůd Rulandské modré a Merlot (7 vz.), Cabernet Sauvi-
gnon (4 vz.) a Frankovka (3 vz.). Nejvíce zastoupenými ročníky jsou ročník 2018 
s 43 víny a ročník 2019 s 34 víny.
 V následujících měsících začneme pomalu připravovat výstavu vín, která by 
se měla konat 26. 2. 2022.
                                                                                                                           

Ing. Pavel Závodský
předseda ZO ČZS Žabčice

ZO ČZS Hasiči
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ve filmu byly děti vtaženy do hry přes počítačovou obrazovku. Celý týden pro-
vázely odpolední aktivity hlavní postavy – Ruby, Braveston, Finbar, Shelly. Ne-
chyběl hlavní záporák Van Pelt a průvodce Nigel. Děti dostaly darem diamant 
a jejich úkolem bylo vrátit ho posvátné lvici, a tím zachránit celou hru. Bohužel 
hned na začátku ho Van Pelt ukradl, takže bylo nutno překonat spoustu těžkos-
tí. Děti musely mimo jiné zdolat opičí pevnost, zvítězit v souboji s jedovatou 
kobrou, projít stádem lidožravých hrochů. Vyvrcholením hry se stal moment, 
kdy týmy odevzdaly těžce vybojovaný diamant lvici. Na oplátku od ní dostaly 
mapu s pokladem Jumanji. Dopolední aktivity byly věnovány zdokonalování 
dovedností, které děti potřebují na soutěžích – uzlování, střelba ze vzduchovky, 
spojování a rozvinování hadic, rychlý běh k metě a další. Téma příštího ročníku 
tábora je zatím zahaleno tajemstvím. Děti měly mnoho zajímavých nápadů, tak 
uvidíme, kterým směrem se tvůrci her vydají.
 Kromě práce s dětmi jsme se zúčastnili oslav založení sboru dobrovolných 
hasičů v Židlochovicích. Firma MORACELL nás požádala o asistenci při pořá-
dání sportovního odpoledne nazvaného „Moracell cup”, který se konal v Žabči-
cích na hřišti. Přítomni jsme byli také v Pohořelicích, kde firma DHL pro změnu 
pořádala pro své zaměstnance a rodinné příslušníky „Poholympiádu”. Na všech 
akcích byla vystavena naše technika, která byla středem zájmu zvláště pro mlad-
ší generaci.
 Letošní rok byl na zásahy bohužel velmi bohatý. Celkem jsme do konce září 
zasahovali u 25 mimořádných událostí, z toho se jednalo o 12x požár, 6x šlo 
o technickou pomoc, 2x jsme vyjížděli na planý poplach a 5x jsme měli další 
zásahy. Bezesporu největším z nich byly záchranné práce po řádění tornáda, 
v našem případě v Moravské Nové Vsi. Vzhledem k rozsahu škod byly povolány 
i jednotky z velké vzdálenosti. Naší jednotce oznámila siréna výjezd v čase 21:18, 
doprovázená krátkou zprávou z operačního střediska „Destrukce Nová Ves od-
řad HS Židlochovice”. Přikazovala našim hasičům dostavit se co nejrychleji na 
požární stanici do Židlochovic. Odtud jsme po soustředění sil a prostředků po-
kračovali v koloně do postižené oblasti. (cca 40 hasičů ze Židlochovic, Žabčic, 
Blučiny, Holasic a Bratčic). Celkem 10 hasičských vozidel.
 V době našeho odjezdu do Moravské Nové Vsi byla situace velmi nepře-
hledná, informace z postižené oblasti o škodách kusé, do obce se nedalo dovolat 
a nikdo z nás v podstatě nevěděl, co přesně čekat. Po příjezdu na místo jsme 
vzhledem k poškození infrastruktury a probíhajícím záchranným pracím muse-
li odstavit techniku před obcí a dále jít pěšky. Okraj obce byl téměř neporušen, 

ale čím více jsme se blížili do jejího středu, tím víc realita připomínala záběry 
z válečných filmů. Nikdo z nás nemluvil a v naprosté tmě jen za svitu baterek 
bylo slyšet pouze ozvěnu kroků od hasičské obuvi. Uprostřed obce byl již zřízen 
štáb pro řízení zásahu, který byl již osvětlen. Zde jsme byli rozděleni po jednot-
kách do družstev a každé z těchto družstev dostalo za úkol v doprovodu policie 
prohledat část obce, jestli se zde nenachází zavalená, případně zraněná osoba. 
Většina poškozených domů byla otevřená a přístupná, v některých případech 
však bylo nutné vstoupit do objektu oknem, případně se pokusit vyrazit dveře. 
To šlo však jen velmi zřídka, protože za nimi byla většinou hromada sutě (zbor-
cené štíty, propadené střechy atd.). Tuto práci jsme dělali v podstatě celou noc 
a domů jsme se vrátili druhý den ráno.
 Za tři dny jsme se do Moravské Nové Vsi ještě vrátili a pomáhali s odklíze-
ním trosek a sutě u několika postižených občanů. V souvislosti s tornádem jsme 
také zorganizovali veřejnou sbírku na pomoc zasaženým oblastem. Díky solida-
ritě našich spoluobčanů bylo během dvou dnů vybráno okolo 3 tun materiální 
pomoci, kterou jsme částečně odvezli na dočasně zřízené sběrné místo do Břec-
lavi a zbytek předali v Brně do potravinové banky, která je na dlouhodobější 
pomoc lépe vybavena. Za to patří našim obyvatelům velké poděkování. Je vidět, 
že je mezi námi stále dost těch, kterým není lhostejné neštěstí druhých, a jsou 
ochotni v případě potřeby pomoci.

Rudolf Valášek
starosta SDH Žabčice

Moravská
Nová Ves
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Milí spoluobčané,
nastává podzim a všechna naše sportoviště se po jarní uzavírce opět zaplnila 
sportovci všech věkových kategorií. Dovolte mi shrnout dosavadní dění v našem 
spolku od posledního vydání Občasníku a pozvat vás na některé nadcházející 
události, které nás do konce tohoto roku čekají.

Tradiční Vavřinecké hody 
se tento rok konaly v termínu od čtvrtka 5. 8. do neděle 8. 8. 2021. Deštivé po-
časí, které nás tento rok doprovází, se nevyhnulo ani termínu hodů. Se štěstím 
a dobrou náladou se několik deštivých okamžiků podařilo překonat a celý ho-
dový víkend se vydařil.
  Ve čtvrtek hody započaly stavěním máje, kdy se i přes nepřízeň počasí po-
dařilo máju postavit a zahájit tak letošní oslavy patrona naší kaple, sv. Vavřince. 
V pátek proběhla předhodová zábava, k tanci a poslechu hrála kapela Fanta-
zie. V sobotu dopoledne již tradičně stárci zvali na večerní zábavu, kterou nás 
za účasti krojovaných stárků provedla kapela Modul. V neděli se v Lidovém 
domě konala hodová mše svatá zakončená litaniemi a slavnostním požehná-
ním u kapličky sv. Vavřince. I v letošním roce podobně jako v letech minulých 
procházel průvod stárků obcí za doprovodu DH Blatnička, která následně hrála 
do osmé hodiny večerní v areálu sokolovny k tanci a poslechu všem přícho-
zím. Před příchodem stárků zpříjemnil atmosféru mužácký sbor Šatavan a bylo 
možné ochutnat vína místních vinařů. Dovolte mi touto cestou poděkovat všem 
dobrovolníkům z řad Sokola i mimo něj za pomoc při organizaci této celovíken-
dové akce, která je pro naše fungování velice důležitá.

Ing. Jakub Coufalík
Starosta TJ Sokol Žabčice

Poholympiáda

Tábor - bojový tanec družstva

Sokol Žabčice
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Svět z kostek 
Dětský den na fotbalovém hřišti jsme tento rok uspořádali v sobotu 4. 9. Celé 
odpoledne děti soutěžily mezi kostkami. Stavěly co nejvyšší věže, házely kostič-
kami na cíl nebo skákaly hořícím kruhem. Musely zdolat překážkovou dráhu, 
a dokonce se staly panáčkem ze známé stavebnice! Nechyběla ani výtvarná díl-
na, kde si děti vyrobily masku nebo přívěšek z nažehlovacích korálků. Cílem 
bylo posbírat souřadnice ze všech stanovišť a získat vítězného smajlíka. Za něj 
každý dostal sladkou odměnu, oblíbený párek v rohlíku a věcnou cenu. 
 V průběhu odpoledne si všichni zatancovali mezi bublinami z velkého 
bublifuku. Diskotéka s postavičkami lvem Alexem a Super Mariem rozhýbala 
kaž dého! Děti se mohly vyřádit na skákacím hradě nebo se vyfotit v krásném 
fotokoutku.
 Na občerstvení si návštěvníci mohli kromě jiného dát výborné domácí bur-
gery nebo mexickou polévku. Dětského dne se zúčastnilo 248 dětí. Příprava 
akce pro tolik lidí nás stála hodně sil a moře našeho volného času… ale spo-

kojené ohlasy návštěvníků a šťastné úsměvy dětí za 
to rozhodně stály! Děkujeme! Velký dík patří našim 
ro dinám a známým, kteří nám pomohli s pořádáním 
ce lého dne! Děkujeme TJ Sokol Žabčice a Obci Žabči-
ce za finanční podporu!

Martina Hnízdilová, DiS.
Michaela Horváthová

MATAHU
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•	 Zaměřujeme	se	také	na	střelbu	–	v	takových	situacích	je	dobré	děti	nabádat,	
aby hledaly volné místo v brance, kam míč kopnout, nikoli trefovat se po 
zemi k tyči. Gól totiž platí kamkoli do branky, hlavně, aby se třásla síť.

•	 Herní	dovednosti	obranné	–	tato	činnost	nedoznává	zásadních	změn.	Stále	
chceme, aby děti byly dravci, kteří když nemají míč, tak ho chtějí získat. Po-
stupně je učíme, že se nemůžeme všichni seběhnout u míče, ale nemůžeme 
být ani moc daleko od sebe. Stejně tak si ukazujeme, jaké má výhody bránit 
bokem k soupeři namísto postavení čelem.

Svět očima dítěte
Tohle krásné věkové období nepřináší žádné dramatické změny ze dne na den. 
Děti se mění postupně a pomalu. Mladší přípravku startují jako tvorečci, kteří 
vnímají jen sebe a prožívají to, co se právě děje. Moc nevnímají čas a těžko si 
představují něco, co ještě nezažily. Ke konci této etapy přichází k bráně „nového” 
světa, ve kterém začínají vidět „za roh” a uvědomovat si, že existují souvislos-
ti. Typickým jevem je pro děti tohoto věku snaha zalíbit se nám dospělákům. 
Chtějí, abychom se dívali na to, jak nějakou činnost dělají, často se ujišťují, že 
je to správně, chtějí být pochválené. Zkrátka, nechtějí nás zklamat, protože my 
jsme ty jejich vzory! To, co dělá mamka, taťka nebo pan trenér, tak to je pro 
děti správně! Nedokážou vyhodnotit, zda je právě to, co dělají „jejich” dospěláci, 
společensky přijatelné. Prostě, když to dělají oni, tak se to tak má dělat! A to je 
na jednu stranu moc krásné, na stranu druhou si mnohdy neuvědomujeme, jak 
moc pozorní k nám tito prckové jsou a kolik si toho z nás berou! My jsme ti, kdo 
jim ukazuje svým chováním, reakcemi a jednáním, co je a není správně!

Aleš Horváth
Michaela Horváthová

trenéři

První góly našich nejmenších aneb mladší přípravka
Do nové fotbalové sezóny jsme přihlásili ml. přípravku, hráče ročníku 2014 
a mladší. Za sebou mají první mistrovské zápasy v životě, a přestože hráli sou-
těž určenou pro kluky o rok starší, ukázali, že se s tím dokážou dobře poprat. 
Na všechny fotbalové role si zvykli velmi dobře. Na úspěchu mladší přípravky 
TJ Sokol Žabčice se v aktuální sezoně podílí tito hráči: Šimon Saitl, Tereza No-
váková, Adam Saitl, Robin Saitl, Josef Holeček, Libor Měřínský, Tobiáš Matou-
šek, Alexander Horváth, Daniel Mráz, Adam Novák, Nikolas Novák, Sebastian 
Horváth. 
 Zároveň bych chtěl vyzdvihnout výkony hráčů Šimona, Terezy, Josefa, Libo-
ra a Tobíka, kteří chodí pomoci naší starší přípravce. Kromě stálých hráčů k nám 
od září přišlo 7 nových, které průběžně seznamujeme s fotbalem.
 Mimo mladší přípravku trénujeme 1x týdně i předpřípravku. Jsou to děti 
ročníku 2016-2017. Na trénink nám v současné době dochází 12 dětí. Jsme rádi, 
že máme takovou účast a doufáme, že u fotbalu vydrží, a my je budeme moci 
časem doplňovat i na zápasy mladší přípravky. Kromě hráčů chci poděkovat 
rodičům a všem, kteří nám pomáhají s organizací. 
Hlavní cíle naší mladší přípravky:
• Emoce jsou stále jedním z hlavních bodů této kategorie. Proto i tady se snaží-

me cílit na prožitek a poznání dětí. Na mnoha hřištích ale narazíme na situa-
ce, které pozitivním emocím nejsou tolik nakloněné. Tím, že mladší příprav-
ka hraje svá „mistrovská” utkání, se nezřídka objevují ambiciózní fanoušci, 
kteří se místo podpory a fandění spíše snaží dětem vnutit svůj dospělý názor! 
Nezapomínejme, že i tito prckové si mají sport, potažmo fotbal hlavně užívat 
a mít z něho radost! Ale hlavně jsou teprve na začátku dlouhé cesty! 

•	 Herní	dovednosti	útočné	–	navazujeme	na	to,	co	 jsme	započali	v	kategorii	
předpřípravka. To znamená, že rozšiřujeme dovednost vedení míče o různé 
způsoby obcházení. Postupně se přidává také přihrávka – ta nejčastěji smě-
řuje přímo na spoluhráče, nečekejme žádné důmyslné přihrávky do náběhu 
ani průnikovky mezi hráče. Právě s přihrávkou musíme být hodně citliví, jak 
k ní přistoupíme, a jak ji děti učíme. Nechceme, aby byla brána přihrávka 
jako jediné řešení, a proto se snažíme vést je k tomu, aby dokázaly v různých 
situacích vybírat pro děti ta správná řešení. Zkrátka, aby hledaly ta řešení – 
nikoli aby hledaly komu mohou přihrát. Jenže jako každý proces učení, tak 
i tento přinese své chyby, a že jich z počátku nebude málo. Trenéři, rodiče 
a všichni, kdo dětem fandíme, musíme být trpěliví a tolerantní. 
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Taneční oddíl Move Around sezona 2021/2022
V září po prázdninách znovu zahájil činnost i taneční oddíl Move Around, 
který působí pod Sokolem Žabčice. Na náborový první trénink přišla spousta 
nováčků, zájem o tancování byl obrovský. Zcela se naplnila skupina nejmenších 
mini dětí ve věku 5-8 let. Mini děti trénují každé úterý v 16 hodin a na hodino-
vém tréninku se věnují kromě kondiční a fyzické přípravy také výuce tanečních 
sestav, formací i pohybovým a tanečním hrám. 
 V 17 hodin na ně navazují tréninkem děti začátečníci ve věku 8-12 let. Tyto 
děti už trénují celých 90 minut, a kromě zmíněných aktivit se zaměřují také na 
základy tanečních technik a breakdancové a akrobatické prvky. Moc nás potěšila 
velká účast i v této skupině. 
 Zatancovat si mnohdy dojíždí i děti z širokého okolí, nejen ze Žabčic, 
Un ko vic a Přísnotic, ale také ze Židlochovic, Hrušovan u Brna, Pouzdřan, Opa-
tovic nebo také z Přibic. Úterní tréninkový den zakončuje v 18,30 skupina dětí 
po kročilých 8-12 let, kteří se připravují na taneční soutěže. Tyto děti mají již 
několikaleté taneční zkušenosti, takže se s nimi více do hloubky věnujeme ta-
nečním technikám a stylům tance. Celý úterní den se dětem věnuje lektorka 
Žaneta Ne jezchlebová. 
 Nejstarší skupina žabčických tanečnic juniorek ve věku 12 a více let trénuje 
naopak v pondělí lektorka Sára Ďurajková z Brna. Holky se schází každý týden 
v 18,30 v Sokolovně, a kromě výše zmíněných činností praktikovaných i u mlad-
ších dětí se zaměřují také na taneční battly a improvizaci v tanci. 
 Doufejme, že letošní sezona již nebude poznamenaná žádnými zákazy, a že 
ve sportování a tanci budou moci děti pokračovat celý rok.

Ing. Žaneta Nejezchlebová
cvičitelka Move around

Cvičení v sokolovně
Začátkem školního roku, a tím i nové cvičební sezóny, opět začínají vést své svě-
řence naše cvičitelky. Bc. Hana Pokorná, která vede tréninky starších žen a tré-
ninky žen s overbally. Jarka Homolová vede tréninky mladšího žactva, tedy dětí 
od tří let, a žactva, do kterého spadají děti školního věku. Své svěřence lekcemi 
aerobiku provází Iveta Jeřábková. Naše cvičitelky rády přivítají na svých hodi-
nách nové zájemce o zdravý pohyb.

Mužstvo dospělých
Začátek letošní sezóny poznamenalo hned několik negativních událostí. Po 
loňské nedohrané sezóně odešel do dalšího působiště trenér Rostislav Kroupa. 
Na podzimní část sezóny se nám nepodařilo sehnat nového trenéra, a proto se 
snažíme tréninkovou a zápasovou činnost organizovat mezi hráči, což není ide-
ální, a je to také vidět na našich výsledcích. První kola jsme narazili na silné 
soupeře, kteří i v loňské sezóně ovládali první příčky tabulky. Naše nepřesnost 
v zakončeních, která nás trápí po delší dobu, se projevuje na psychické pohodě 
mužstva, a každá neproměněná branka nás sráží dolů. Aktuálně jsme na 8. mís-
tě, jak můžete vidět z přiložené tabulky. Do konce podzimní části sezóny zbývá 
ještě 5 hracích kol, takže věřím, že se nám podaří vyhrát některá z nadcházející 
důležitých utkání, abychom v zimě potrénovali a příští rok s klidem vstoupili do 
jarní části sezóny.

Ing. Jakub Coufalík
starosta

TJ Sokol Žabčice
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Oddíl badmintonu od letošní sezóny povede nová trenérka paní Mgr. Valéria 
Ligasová, které bych chtěl popřát do nového působiště jen to nejlepší a spous tu 
sportovních úspěchů se svými svěřenci. Dovolte mi touto cestou poděkovat 
panu Miroslavu Minaříkovi a paní Petře Calabro, kteří se rozhodli ukončit 
tréninkovou činnost. Jsem velice rád, že tréninkový proces zůstane zachovaný 
a naše mládež se bude v této dovednosti dále rozvíjet.

Od začátku října znovu začíná v naší Sokolovně setkávání maminek s nejmen-
šími dětmi. Hodinami budou provázet Ing. Žaneta Nejezchlebová a Markéta 
Grygarová, více informací naleznete v přiloženém plakátku na zadní pevné 
stránce tohoto vydání. Budeme rádi, když se mezi nás přijdete se svými dětmi 
podívat a těšíme se na vaši účast.

Další akce a události
První víkend v říjnu proběhly na hřišti s umělým povrchem závody v agility, 
přesněji 3x jumping. Na závěr tohoto roku plánujeme uspořádat tradiční Ště-
pánskou zábavu, kterou jsme byli nuceni již 2x zrušit. Snad bude tento rok situ-
ace příznivější, abychom se mohli společně pobavit a zatančit si. 
 Na závěr bych chtěl poděkovat všem trenérům, kteří svůj volný čas obětují 
na úkor svého vlastního pohodlí k rozvoji herních a pohybových dovedností 
mládeže a dospělých v naší obci. Díky vašemu odhodlání jsou sportoviště plná 
sportovních nadšenců, a za to vám patří velký dík. Přeji vám i nadále hodně 
úspěchů!
        

Ing. Jakub Coufalík
starosta TJ Sokol Žabčice
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Významný rok pro přísnotickou atletiku

Loni, v roce 2020, slavila atletika v Přísnoticích významné životní jubileum, a to 
50 let od svého založení. Letos dostala krásný narozeninový dárek. Sen se stal 
skutečností a dlouho plánovaná atletická dráha s tartanovým povrchem byla 
slavnostně otevřena 4. 9. 2021. Jedná se o klasický atletický ovál 400 m dlouhý 
a 5 metrů široký.  Mladí atleti tak mohou trénovat v podmínkách, jaké nema-
jí mnohé velké atletické oddíly. Dráhu mohou využívat nejen mladí atleti, ale 
slouží také hasičům a fotbalistům. Přístupná bude samozřejmě všem, kteří rádi 
běhají a udržují se v kondici, a to nejen občanům Přísnotic, ale také Žabčic a dal-
ších obcí. Nová dráha byla věnována zakládajícímu členu přísnotické atletiky, 
panu Františku Němcovi. Nese jeho jméno, které je také vytesáno na pamětní 
desce slavnostně odhalené v den otevření dráhy.
 Slavnostní otevření proběhlo v rámci 3. závodu atletické ligy přípravek a žac-
tva „Zajícovy ligy”, a tak byl její provoz zahájen tím nejlepším způsobem – skvě-
lou atmosférou závodů, výbornými výkony a úsměvy dětí, které se z dráhy moc 

Oddíl atletiky Přísnotice

Otevření atletické dráhy
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radovaly. Každý, kdo v den prvního závodu vyhrál, se tak automaticky stal no-
vým rekordmanem dráhy ve své kategorii. Atleti soutěžící za TJ Sokol Přísnotice 
oslavili první den provozu dráhy mnoha vítězstvími napříč všemi věkovými ka-
tegoriemi a s přehledem se stali vítězi tohoto kola „Zajícovy ligy”.

 I přes složité covidové období se podařilo udržet děti u sportu a oddíl atle-
tiky neztratil prakticky žádné členy. Naopak zájem nových dětí o atletiku tak 
rapidně vzrostl, že oddíl musel zajistit školení nových trenérů, které proběhlo na 
jaře 2021. Pod vedením zkušeného předsedy oddílu Jiřího Sedláčka tak nyní pů-
sobí dalších šest trenérek. Děti byly rozděleny dle věku a trénují nyní ve čtyřech 
skupinách. Po velmi úspěšném náboru v září 2021 přibylo do oddílu dalších 30 
dětí a skupiny budou ještě dále děleny a uvažuje se i dalších tréninkových dnech. 
Oddíl TJ Sokol Přísnotice měl před zářijovým náborem 89 členů, z toho 71 dětí. 
Po úspěšném náboru počet členů již překročil první stovku a uvidíme, kam až 
se bude rozrůstat. Hodně stávajících i nových členů je občany Žabčic.
 Tradičně proběhlo letos v srpnu i soustředění atletů v Ostružné. I když jeho 
konání bylo chvíli s otazníkem kvůli různým epidemiologickým opatřením, vše 
se v dobré obrátilo a soustředění se konalo v rekordním počtu dětí i rodičů. Sou-
středění proběhlo ve velmi příjemné atmosféře a letos opravdu přálo i počasí. 
Celý týden svítilo sluníčko, a tak děti mohly sportovat a výletovat bez omezení. 
Tréninky byly děleny na dopolední a odpolední část. Nemohl chybět ani pra-
videlný výšlap na Šerák a sladký výlet za výbornými trubičkami do Branné. Již 

tradiční se také stává koupel v Priessnitzových lázních. Atleti měli přípravu i 
na atletickém stadionu v Jeseníku. I letos měly děti možnost pod vedením zku-
šených maminek vyzkoušet lezeckou stěnu a dále proběhla řada soutěží, jako 
například o největšího siláka.

V roce 2021 se také velmi dařilo mladým 
atletům na soutěžích. V rámci „Zajícové 
ligy”, která sdružuje šest jihomoravských 
atletických oddílů a zaměřuje se na věko-
vé kategorie od atletických přípravek až 
po starší žáky. TJ Sokol Přísnotice velmi 
úspěšně bodoval a nyní po čtvrtém kole 
celou ligovou soutěž jako oddíl vede. Na 
čelních příčkách jsou také mnozí přísno-
tičtí atleti ve svých kategoriích jako jed-
notlivci. V říjnu proběhne finále ligové 
soutěže a my doufáme v pěkná umístění 
našich atletů.

Soustředění Ostružná

Zajícova liga
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Opět naše činnost byla omezena pandemií coronaviru. Téměř celé první pololetí 
jsme se nemohli scházet. V polovině června se podařilo deseti členkám naší or-
ganizace zúčastnit týdenního relaxačního pobytu v Piešťanech.
 I když se o prázdninách nescházíme, uskutečnili jsme setkání na myslivecké 
chatě, a to začátkem července. Děkujeme tímto Mysliveckému sdružení Žabči-
ce-Unkovice za zapůjčení uvedené chaty. 
 Začátkem září jsme se sešli na první poprázdninové schůzce ve vinárně ho-
telu Žabčice. Zde jsme blaho-
přáli a předali dárečky našim 
deseti členům, kteří oslavili 
v různých měsících své život-
ní jubileum.

 V rámci okresního kola krajské ligy atletických přípravek KLAP se TJ Sokol 
Přísnotice umístil na prvním místě, a tak naši úspěšní atleti postoupili do finále, 
které se konalo ve Slavkově. Jedná se o velmi prestižní soutěž atletických přípra-
vek, kam se v rámci krajů probojují jen ti nejlepší. V tvrdé konkurenci velkých 
atletických oddílů se naši atleti umístili na 4. místě ze 42 oddílů. 
 Naši atleti se také pravidelně umisťují na stupních vítězů v rámci Moravsko-
slovenského běžeckého poháru a Brněnského běžeckého poháru.
 Velký dík patří nejen našim mladým atletům za jejich skvělé výkony, ale také 
trenérům, kteří je tak skvěle připravili a v neposlední řadě také rodičům, kte-
ří pravidelně pomáhají při závodech pořádaných v Přísnoticích, ale také s do-
pravou na závody a s přípravou soustředění. Tréninky budou i nadále probíhat 
v pondělí a ve středu v odpoledních hodinách a děti budou rozděleny dle věku. 

Do konce roku nás ještě čeká:

Finále „Zajícovy ligy” v Moravském Krumlově – sobota 16. 10. 2021 
Silvestrovský běh – pátek 31. 12. 2021

Bližší informace na telefonních číslech:
603 423 570 – Jiří Sedláček
737 737 235 – Věra Vymetálková

Petra Ondrašíková
oddíl atletiky

Zajícova
liga

Senioři České republiky
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 18. září se devatenáct našich členů a devatenáct občanů Žabčic zúčastnilo zá-
jezdu do Znojma a Moravského Krumlova. Ve Znojmě jsme absolvovali okružní 
jízdu místním vláčkem napříč celým městem. V Moravském Krumlově jsme na-
vštívili výstavu obrazů Alfonse Muchy, která byla po dlouhé době vrácena z Pra-
hy. Jednalo se pouze o deset, ale největších kusů. Výklad byl velmi zajímavý a po-
učný. Myslím, že se zájezd líbil všem zúčastněným. V neposlední řadě děkujeme 
panu starostovi za zajištění dopravy na uvedený zájezd a rovněž i za dopravu na 
mysliveckou chatu.

Na další měsíce máme rovněž plány, ale uvidíme, jak se bude vyvíjet coronaviro-
vá situace, a zda nebudou opět různá omezení.

Anna Nastoupilová
Senioři České republiky  

Milí přátelé cestovatelé,
letošní rok již povoloval vyjet za hranice naší krásné vlasti. Možná vás ale od-
radily neustále se měnící podmínky, za kterých tak bylo možno učinit, a zůstali 
jste stejně jako já u nás v České republice. Přes léto jsem díky tomu pro vás na-
sbíral několik tipů na výlet, které si vám postupně v několika příspěvcích do této 
rubriky dovolím předložit. 
 Nejdříve jsme se po rozvolnění opatření proti šíření koronaviru vyda-
li s manželkou do Prahy. Abychom si ušetřili zbytečné nervy na D1 a starosti 
s parkováním v hlavním městě, jezdíme tam již léta zásadně vlakem. Ze Žabčic 
jede v 5:30 h, V Brně navazuje spoj odjíždějící směr Praha v 6:09 h. V 9:45 h jste 
pohodlně v Praze, po cestě si odpočinete, posnídáte, vychutnáte si ranní kávu, 
přečtete denní tisk, a můžete plni cestovatelského nadšení a energie začít obje-
vovat krásy našeho hlavního města. 
 Prahu jsme navštívili již několikrát, historické jádro a nejznámější cíle máme 
celkem prochozené nejen sami, ale i s průvodcem. Z tohoto důvodu jsme tento-
krát náš výlet pojali poněkud netradičně – turisticky. Ano, za turistikou do Prahy! 
 Po příjezdu do stanice Praha hlavní nádraží jsme se přesunuli do Hlubočep, 
odkud jsme pokračovali pěšky po zelené TZ přes Prokopské údolí až na Řepo-
ryjské náměstí (trasa dlouhá cca 10 km). Po cestě jsme odbočili k Prokopskému 
pivovaru na občerstvení. Vynikající kuchyně a pivo jako křen!
 Potom následoval přesun na Karlovo náměstí na prohlídku Neviditelné 
výstavy umístěné v prostorách Novoměstské radnice. Výstava má za cíl uká-
zat nám zrakově nepostiženým svět nevidomých. Výstava je rozdělena do dvou 
částí, v té viditelné jsou k zhlédnutí pomůcky nevidomých jako je například 
mluvící digitální váha, hodinky, psací potřeby, slepecké hole, hry, čtecí zařízení 
a podobně. Následuje neviditelná část, ve které se s průvodkyní prochází by-
tem až na ulici, kde musíte přejít rušnou křižovatku, zavítáte na výstavu umění, 
parkem se dostanete až do lesa a na konci vás čeká neviditelný bar. Zde si dáte 
něco dobrého na osvěžení a během konzumace si můžete s průvodkyní chvilku 
povídat a ptát se jí, jak nevidomí zvládají určité situace. To vše ovšem prožijete 
v naprosté tmě jen za pomoci schopnosti svého hmatu a rad průvodkyně. Pro 
nás zrakově nepostižené silný zážitek, určitě vřele doporučuji tuto skvělou zále-
žitost absolvovat. 

Tip na výlet
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 Druhý den jsme se vydali do Šáreckého údolí. Po červené turistické značce 
ze stanice tramvaje Divoká Šárka jsme prošli kolem koupaliště, přes pražskou 
čtvrť Nebušice, přírodním parkem Šárka-Lysolaje, Dolní Šárkou, kolem sídliště 
Baba, dále podél Tiché Šárky a plovárny Džbán zpět na stanici tramvaje. Po cestě 
můžete obdivovat krásnou skalnatou přírodu, čeká vás několik vyhlídkových 
míst. Na trase dlouhé cca 18 km se také nachází několik možností občerstvení. 
 Dále naše kroky směřovaly na Ďáblický hřbitov, po Olšanech druhý největší 
hřbitov v Praze. Zde se v jeho zadní části nachází dětský hřbitov z 50. let minu-
lého století, kam byly tehdejším režimem tajně pochovávány děti nespravedli-
vě politicky vězněných žen v komunistických lágrech. Děti, které se narodily 
do otřesných podmínek žalářů, nebyla jim poskytnuta žádná zdravotní péče, 
mnohé se dožily jen několika málo dnů. Některé z nich ještě neměly ani jméno, 
takže výjimkou není, že na pomníčku je napsáno: Zde odpočívá naše malé dítě. 
Pomníčků je tam ve dvou řadách celkem okolo čtyřiceti.  
 Abychom úplně nevynechali pamětihodnosti, které hlavní město nabízí, 
navštívili jsme věž Staroměstské radnice a prohlédli si její nádherné historické 
prostory a apoštoly na orloji z odvrácené strany, než je vídáváme běžně. Potom 
jsme plošinami vystoupali na vyhlídkový ochoz a obdivovali Prahu z výšky. 

 Na závěr našeho pobytu jsme 
ještě zavítali do Muzea fantastic-
kých iluzí Pavla Kožíška na Vodič-
kově ulici. Sám velký kouzelník se 
nám při prohlídce věnoval a radil, 
jak a odkud jednotlivé atrakce fo-
tit, aby iluze byla prostě dokonalá. 
Na výstavu je nutno si rezervovat 
minimálně dvě hodiny času. 
 Přeji vám krásné počasí, mnoho 
plnohodnotných zážitků a šťast-
nou cestu.
 

Bc. Luboš Pospíšil
místostarosta obce

Prokopským údolím

Novoměstská radnice

Z vyhlídky Baba

V Šáreckém údolíMuzeum fantastických iluzí

Staroměstké náměstí a Týnský 
chrám z radniční věže
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Světelné znečištění označuje nežádoucí jevy provázející umělé venkovní osvětle-
ní. Dopady světelného znečištění jsou rozmanité a postihují téměř všechny oby-
vatele vyspělého světa, aniž by si to mnohdy uvědomovali. Světelné znečištění 
představuje riziko bezpečnostní, zdravotní i ekologické, ochuzuje nás o pohled 
na hvězdnou oblohu a stojí mnoho peněz i energie – zbytečně. Současné studie 
dokazují, že světelné znečištění je globální problém, jehož podstatné důsledky se 
pojí zejména s modrou složkou světla. Podle množství světla v této části spektra 
se řídí sekrece melatoninu a cirkadiánní systém u člověka i živočichů, jsou na něj 
citlivé rostliny a výrazně zvyšuje vnímaný jas oblohy. Zvýšené množství umělé-
ho světla v noci se projevuje závažnými dopady na lidské zdraví a ekosystémy.

Plýtvání energií
V mnoha případech část světla 
směřuje i do míst, která být osvět-
lená nemusí, anebo vyloženě ne-
mají. Kromě silnice svítíme i do 
oken obyvatel přilehlých domů, 
kromě kostela svítíme i do nebe, 
kromě zahrady osvětlujeme i blíz-
ký les. Často je použito osvětlení 
technicky nevhodné, zbytečně 
silné, zastaralé nebo málo účin-
né. Naplno svítíme i pozdě v noci, 
kdy po ulicích nikdo nechodí. To 
vše vede ke zbytečnému plýtvání 
elektrickou energií.
 Náklady na nevyužité světlo v Evropě jsou odhadovány na 5,2 mld. euro 
ročně (140 mld. Kč), přičemž v poměru k počtu obyvatel tato částka pro ČR činí 
asi 2 miliardy Kč. Mnoho obcí z důvodu úspor snižuje hladinu osvětlení či ho 
úplné vypíná. Stejně se postupuje u osvětlení památek (např. osvětlení Pražské-
ho hradu, které je po půlnoci zhasínáno) a soukromého osvětlení. S přechodem 
na účinnější, lépe směrovatelná a regulovatelná LED svítidla se očekává jak cel-
ková redukce nákladů na energii, tak pokles poměru nevyužitého světla, čímž se 

umenší jeden z aspektů světelného znečiš-
tění. Vzhledem k výraznějšímu zastoupení 
modrého světla ve spektru LED lze ovšem 
předpokládat nárůst výše jmenovaných ne-
gativních vlivů a nákladů na ně.

Zdravotní rizika
Lidský organismus je přizpůsobený pravi-
delnému 24hodinovému cyklu, jehož nedíl-
nou součástí je spánek. Spánek je nezbytný 
pro správnou funkci našeho těla, zejména 
pro regeneraci nervového systému. Nedo-
statek spánku či jeho špatná kvalita vedou 
k pocitu únavy, snížené pozornosti a vý-
konnosti. Dlouhodobé problémy se spánkem znamenají významné snížení kva-
lity života a mohou být příčinou vzniku závažných chorob. Klíčovou roli při 
synchronizaci našich vnitřních biologických hodin sehrává „spánkový” hormon 
melatonin, pro jehož tvorbu je úplná tma nezbytná. I relativně malé množství 
světla dokáže tvorbu melatoninu snížit či dokonce zastavit. Melatonin má kro-
mě řízení spánku patrně i další důležité úkoly, které jsou v posledních letech 
předmětem intenzivního výzkumu lékařů: je velmi pravděpodobné, že melato-
nin působí preventivně proti vzniku rakoviny, zpomaluje proces stárnutí a po-
máhá proti Alzheimerově či Parkinsonově chorobě. Z lékařských výzkumů vy-
plývá, že pro lidský organismus je kromě intenzity světla důležitá i barva tohoto 
světla. Nejsilnější negativní účinek má světlo modré barvy, naopak světlo oran-
žové a červené nás ovlivňuje mnohem méně. Z tohoto hlediska představuje vel-
ké riziko nasazování nových typů světelných zdrojů. Noční venkovní osvětlení 
máme spojené se žluto-oranžovým svitem sodíkových výbojek, které jsou u nás 
stále nejrozšířenější. V posledních letech je ovšem trendem používat světelné 
zdroje vyzařující bílé světlo, které je přirozenější a má mnohem lepší podání 
barev – především světelné zdroje založené na technologii LED. Vážným problé-
mem je ovšem skutečnost, že tyto „bílé” zdroje vyzařují mnoho světla v modré 
oblasti spektra – právě tam, kde je lidský organismus (a nejen lidský) na naru-
šení nočního prostředí nejcitlivější. Vzhledem k tomu, že během několika málo 
let je očekáván masivní nástup LED technologie do všech oblastí osvětlování, 
je překvapivé, jak málo pozornosti je možným nežádoucím účinkům na naše 

Světelné znečištění a jak správně svítit
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zdraví věnováno. Je nanejvýš žádoucí preferovat zdroje s teplou barvou světla 
a co možná nejvíce omezit zdroje se studenou barvou světla, silně vyzařující v 
modré oblasti spektra. Velmi významným zdrojem modrého světla jsou i LED 
obrazovky elektronických zařízení jako počítače, mobily a tablety, jež lidé použí-
vají ve vysoké míře i těsně před spaním. Proto se doporučuje alespoň večer před 
spaním používat filtr modrého světla, který lze v moderních zařízeních nastavit. 

Noční příroda
Téměř třetina obratlovců a 2/3 bezobratlých jsou noční živočichové – člověkem 
vytvořené umělé osvětlení proto významně zasahuje do jejich přirozeného pro-
středí. Na rozdíl od člověka, který dnes čas určuje převážně pohledem na ho-
dinky a do kalendáře a své aktivity široce přizpůsobuje vlastnímu přání, jsou ži-
vočichové v odhadu času mnohem více závislí na množství světla a jeho dalších 
parametrech. Podle světla odhadují správnou dobu pro rozmnožování, hledání 
potravy či odpočinek, světlo slouží jako orientační pomůcka, živočichové jsou 
k němu přitahováni, či se mu naopak vyhýbají. Negativní vlivy zahrnují přita-
hování hmyzu ke světelným zdrojům, dezorientace ptáků a vliv na jejich repro-
dukční chování nebo jiné výrazné změny v životním stylu (např. u ohrožených 
druhů netopýrů).  Umělé světlo v noci má vliv i na floru – přítomnost nadměr-
ného množství světla v noci může u rostlin způsobit předčasné olistění, pozdní 
opad listů a prodloužení růstové periody, což má dopad na zdraví rostliny.  

Bezpečnost
Přítomnost umělého osvětlení je významným prvkem v nočním prostředí. 
Osvětlení je zřizováno za účelem usnadnění orientace, zvýšení bezpečnosti a 
snížení nehodovosti. Některé parametry nevhodně provedeného osvětlení, 
např. ostré přechody mezi světlem a stínem, oslnění apod., ovšem bezpečnost 
přímo snižují. Přímá souvislost mezi intenzitou osvětlení a mírou nehodovosti a 
kriminality je sporná. Zkušenosti ze zahraničí ukazují, že možné snížení neho-
dovosti je natolik malé, že neospravedlňuje náklady na osvětlování přehledných 
úseků silničních komunikací. 

Hvězdná obloha
Vliv světelného znečištění, obzvláště ve formě zvýšeného jasu oblohy, je na prv-
ní pohled nejvýraznější v proměně noční krajiny. Krajinu vnímáme většinou 
ve dne, kdy je součástí dojmu z celkového obrazu i obloha nad krajinou a s ní 

spojené jevy (východ a západ slunce, počasí). Stejně tak v noci je součástí krajiny 
noční obloha, jejímiž prvky jsou astronomické objekty jako Měsíc, hvězdy, pás 
naší galaxie neboli Mléčná dráha, planety a další. Noční obloha je organizací 
UNESCO považována za součást světového dědictví. 

Je možné světelné znečištění omezit? 
Ano! Na rozdíl od jiných způsobů, kterými lidé zatěžují životní prostředí, je 
možné nežádoucí důsledky umělého osvětlování poměrně snadno omezit. Způ-
sob, jakým toho lze dosáhnout, shrnuje následující zásada: „Sviťme jen tehdy, 
kdy je potřeba, pouze tolik, kolik je potřeba a jen tam, kam je potřeba. Sviťme na 
zem, ne do nebe, lidem do oken a ostatním do očí.” Omezení je možno omezit 
dodržením následujících opatření, nejlépe jejich kombinací:

•	 	nepoužívat	 svítidla,	 která	 přímo	 vyzařují	 světlo	 v	 horizontální	 rovině	
a nad ni

•	 	osvětlovat	pouze	prostory,	které	mají	být	osvětleny
•	 	svítit	jen	tolik,	kolik	je	potřeba
•	 	zhasnout	světla	v	době,	kdy	nejsou	zapotřebí
•	 	nezvyšovat	celkové	množství	instalovaného	světelného	toku
•	 	omezit	světlo	krátkých	(modrých)	vlnových	délek

Existují příklady dobré praxe, například chytré veřejné osvětlení v obci Jesenice 
u Prahy, které reaguje na pohyb chodců podle fotobuňky, má výrazně omeze-
nou modrou složku světla (svítí tedy spíše žlutou než bílou barvou), v době od 
23 do 5 hodin svítí intenzitou sníženou na 20 % a osvěcuje koridorově pouze 
chodník, na který je namířeno. V naší obci máme nyní nové veřejné osvětlení, 
které je jistě úspornější, než bylo to staré, ale z hlediska světelného znečištění 
došlo po jeho instalaci spíše ke zhoršení situace. Bohužel údajně toto osvětlení 
nejde ani regulovat – tedy např. snížit intenzitu osvětlení v pozdních nočních 
hodinách.  

MUDr. Jan Všetička,
RNDr. Světlana Zahrádková

zastupitelé Obce Žabčice za Zelené
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Na tomto místě jsme se Vás snažili seznámit s historií obce 
prostřednictvím žabčické kroniky, která byla vedena od 
roku 1924 tehdejším kronikářem panem Soukalem.
Jelikož pro vysoké stáří 83 roků nemohl tuto funkci nadále 
zastávat, zprostila ho rada MNV dnem 30.6.1961 vedení 
obecní kroniky. Vedením kroniky byl pověřen ředitel školy 
Zdeněk Koníček.
Po 30 letech nepřetržitého vykonávání funkce kronikáře předal vedení kroniky 
p. Ing. Zbyňku Kroupovi.

Rok 1992
Zápisy z roku 1992 byly vedeny kronikářem Ing. Zbyňkem Kroupou. Dle zázna-
mu v kronice nebyly úplně uzavřeny. Ze zápisu ze zasedání obecního zastupitel-
stva vyplývá, že se p. Ing. Zbyněk Kroupa vzdal dne 6. května 1993 své funkce. 
Novým kronikářem se stal Ing. Zdeněk Koníček, který poté sepsal doplnění zá-
znamů za rok 1992.  
 Zima byla teplá, skoro bez sněhu a bylo sucho, březen byl chladný a přinesl 
hodně srážek. Jaro bylo celkově chladné, mále dešťů a sucho. V červnu bylo srá-
žek více, v létě nastala tropická vedra, velké sucho, a v důsledku toho byla sklize-
na slabá úroda. Hodně napršelo teprve na podzim, za rok 1992 celkem 498 mm. 
 Na počátku roku 1992 pracovaly v obci dvě politické strany – KSČM a Čes-
koslovenská strana lidová, později známá jako KDU-ČSL. V průběhu roku byla 
zaregistrována Občanská demokratická strana, která vzešla z rozpadlého Občan-
ského fóra. 
 OZ zajišťovala projektovou dokumentaci pro kanalizaci, vodovod a plynofi-
kaci obce. V prostorách pískovny provozované ZD Tuřany začala obec řešit záměr 
vybudovat řízenou skládku odpadu. Rovněž byla zadána studie na vypracování 
rozvodu kabelové televize v obci. Započala jednání o navrácení Lidového domu 
Spolku Lidového domu. Připravovaly se místnosti pro místní lékaře. Starosta 
obce, p. Miloslav Všetička, se 14. dubna po neshodách s některými členy ZO 
vzdal své funkce. Vedením obce byl pověřen dosavadní místostarosta p. Miroslav 
Čermák. Někteří členové ZO se svých funkcí vzdali rovněž, ZO již nebylo usná-
šeníschopné, a proto byly vyhlášeny nové volby do ZO. Konaly se 26. října. Účast 
voličů byla 70 %. 

Z historie obce  V souvislosti s malým zájmem rodičů a malým počtem dětí do tří let byly 
zrušeny ke dni 30. 6. 1992 neefektivní jesle.
 V prostorách obecního úřadu byla otevřena pobočka České spořitelny. Týden 
před Velikonocemi byla přepadena a lupiči si údajně odnesli 20 000 Kčs. 
 Největším hospodářským činitelem v obci byl ŠZP, který i po navrácení půdy 
některým zájemcům stále poskytoval našim občanům zaměstnání. K 1. červnu 
evidoval ŠZP 399 žádostí o navrácení půdy do soukromých rukou. Klimatický-
mi podmínkami bylo způsobeno, že ozimy měly mnohem nižší výnosy než jarní 
druhy obilí. Vzhledem ke snížení stavu dojnic byl od června zahájen chov králí-
ků. Po dobu 9 let bude jatečné králíky vykupovat italská firma. 
 V prostorách sokolovny probíhaly adaptace tak, aby zde mohla být zřízena 
restaurace Sport. Obchod p. Kozlové se stále více zaměřoval na nabídku potra-
vinářského zboží. Byla zrušena prodejna masa. V malých Žabčicích otevřela 
obchod p. Mahovská. V ulici Nádražní probíhala adaptace rodinného domku 
na cukrárnu. 
 Základní škola zahájila od 1. září výuku v nové školní budově. Prostory dosa-
vadních budov školy se neúspěšně nabízely k pronájmu. 
 Myslivecké sdružení kromě svých obvyklých činností jako jsou hony a od-
chov bažantích kuřat dokončilo elektrifikaci žabčické myslivecké chaty. Myslivci 
také pomáhali s přestavbou budovy jeslí na zdravotní středisko. 
 TJ Sokol zajišťoval kromě cvičení svých jednotlivých složek i jiné akce. Pat-
řily sem výlety po okolí, branný závod, noc na myslivně v Přísnoticích, brigáda 
na úklid sokolovny, dvoudenní výlet do Lednicko-valtického areálu, Mikulášská 
nadílka s hranou pohádkou Tři zlaté vlasy děda Vševěda. 
 V roce 1992 zemřelo 14 žabčických občanů, průměrný věk zemřelých či-
nil 67,5 roku. Dva nejstarší občané překročili 90 let. Narodilo se 19 dětí, z toho 
10 chlapců a 9 děvčat. Počet obyvatel obce Žabčice dosáhl 1 448 osob.

z obecní kroniky vybral
Mgr. Vladimír Šmerda

starosta obce Žabčice
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